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واکنش سعید محمد به انتشار یک نقل قول از او 
درباره جمیله علم الهدی

سعید محمد به افشاگری ها درباره دخالت جمیله علم الهدی در دولت سیزدهم 
و توئیت بیگدلی که به نقل از او منتشر شد، واکنش نشان داد.

سعید محمد، دبیر سابق شورای عالی مناطق آزاد، با اشاره به توئیت رحمت الله 
بیگدلی درباره دخالت جمیله علم الهدی در دولت سیزدهم نوشت: »اخیرا بدون 
هماهنگی توییتی به نقل از اینجانب در خصوص خانواده شهید رئیسی منتشر 
شده که مورد تایید اینجانب نمی باشد. شخصا احترام زیادی برای شهید رئیسی 
و خانواده محترم ایشــان قائل هستم و نقد خانواده محترم ایشان را در فضای 
مجازی به هیچ وجه به صلاح نمی دانم خصوصا در زمانی که جامعه سیاســی 
کشور با تدبیر رهبر معظم انقلاب به سمت وفاق ملی در حرکت می باشد. مجدد 
تاکید می کنم اینجانب مواضع خود را صرفا از طریق اکانت های رسمی شخصی 

و یا رسانه های رسمی کشور اعلام می نمایم.«

هشدار آذری جهرمی درباره عواقب توجه 
بیش از حد رسانه ها به حواشی دولت

محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات دولت روحانی در کانال تلگرامی خود 
نوشــت:»علی علیه السلام، ضایع کردن اصول و تمســک به فروع را از دلایل 
شکست دولت ها برشمرده اند. اینکه رسانه ها صرفا به حواشی دولت  بپردازند و 
مطالبــه  گری در باب اصول توافقی دولت با مردم را فراموش کنند، نتیجه اش 

می تواند شکست دولت باشد.
از یاد نبریم که علیرغم همه تلاشــها، نیمی از جمعیتِ قادر به رأی دادن، در 
انتخابات شرکت نکردند و اعتماد افزایی و جلب مشارکت آنها با انجام اقدامات 

اصولی توسط دولت، باید سرلوحه امور باشد.«

کنایه تند جواد امام به زاکانی
سخنگوی جبهه اصلاحات با انتشار توئیتی از حضور علیرضا زاکانی در جلسات 
هیات دولت انتقاد کرد. جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات در شبکه اجتماعی 

ایکس نوشت: »جالب است!
کســی که مدعی بود که نمی گذارد پزشکیان رئیس جمهور شود امروز چگونه 

رویش می شود در جلسات هیئت دولت شرکت کند واقعا که...!؟«

درخواست محمد مهاجری 
از رئیس جدید سازمان بورس

محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا در کانال تلگرامی خود نوشت: »آقای 
دکتر حجت الله صیدی به ریاســت سازمان بورس منصوب شد.  این انتصاب را 
مبارک می دانم زیرا او علاوه بر سواد کافی، از مدیران باتجربه ای است که اقتصاد 

ایران را خوب می شناسد و می توان به موفقیت او در سمت جدید دل بست.
با این حال، دکتر صیدی وارث شرایطی ناگوار در بورس است. تقریبا همه سه 
سال دولت سیزدهم و نیز بخشی از دولت دوازدهم، بازار سرمایه با تجربه های 
تلخی همراه بود. بسیاری از سهامداران  متضرر شدند و بخش بزرگی از آنها که 

به وعده های مدیران دل بسته بودند، ناامید و افسرده شدند.
بورس در عین اســتقلال، نمی تواند بدون همکاری ســایر دســتگاه ها اصلاح 
شــود. قیمت اوراق بهادار و شــاخص بورس، همواره تأثیر قابل توجهی از نرخ 
ســود بانکی، مکانیزم قیمت گذاری کالاها و خدمات، میزان رقابتی بودن بازار، 
برنامه وبودجه ی ســالیانه و نظایر آن پذیرفته اســت. توقع آن است که رئیس 
جدید با روحیه ی تعاملی که از او سراغ داریم، سایر دستگاه ها را با خود همراه 
کند.  مســئولان بورس باید تلاش کنند تا اطلاعات درست، به موقع در اختیار 

ذی نفعان قرار گیرد و به عبارت دیگر شفافیت را بالا ببرند .
ریســک جزء ذاتی بورس اســت. برخی ســرمایه گذاران و حتی مدیران فکر 
می کنند می شود ریسک را حذف کرد در صورتی که مدیریت ریسک مهم است 

و مسئولان بورس می توانند در این زمینه کمک خوبی به بازار کنند.
بورس میزان الحراره ی اقتصاد و حتی برآیند رویدادهای سیاســی و اقتصادی 
اســت. خطاست که به جای اصلاح امور اقتصادی و سیاسی و اجتماعی، فشار 
بیاوریم که دماســنج اصلاح شــود و آن چه را که می خواهیم نشان دهد )این 
رویکرد را  همه ی دولت ها در دهه های اخیر داشــتند.( این قابل فهم اســت 
که اصلاح اساســی بورس زمان می برد. هم صبر نیاز دارد و هم تحمل برخی 
سختی ها. نباید انتظارات کوتاه مدت از مسئولان بورس را به قدری بالا برد که 

مجبور شوند  نفع دراز مدت را به پای منافع کوتاه مدت قربانی کنند.«

احضار احمد زیدآبادی پس از مناظره با طائب
احمد زیدآبادی در روزهای گذشــته و پــس از مناظره با مهدی طائب درباره 
وقایع و حوادث پس از انتخابات ریاســت جمهوری ســال ۱۳۸۸، به دادسرای 

رسانه احضار شده است.
احمد زیدآبادی، فعال رســانه ای و تحلیلگر سیاســی با اشاره به حضور خود 
در دادسرای رسانه در کانال شــخصی خود در تلگرام نوشت: »صبح امروز در 
دادسرای رسانه حاضر شدم. اتهام همان بود که در شبکه های خبری اصطلاحاً 
وایرال شده بود. من هم همان پاسخی را دادم که همان موقع منتشر کرده بودم. 

نهایتاً تا صدور رأی، قرار التزام صادر شد.
واقعیت این است که فضای دادسرای فرهنگ و رسانه و نوع برخورد پرسنل و 
بازپرس ها، تومنی هفتصدنار با برخوردهایی که ما در ســه دهه گذشته تجربه 
کردیم، تفاوت کرده است. ای کاش از همان ابتدا، برخورد با فعالان مطبوعاتی 
و سیاســی، صورت قانونی و مدنی به خود می گرفت تا شاهد تلنبار شدن این 
میزان از خشم و نفرت و بدبینی در سطح جامعه نباشیم. با این همه، اصلاح و 

تحول همواره امر مبارکی است و باید از آن استقبال کرد.«

سوشیال

رئیس دیوان عالی کشور:
مدت زمان رسیدگی از طریق ارجاع تخصصی 

پرونده ها به شعب دیوان کاهش می یابد
رئیس دیوان عالی کشور گفت: با تمهیداتی که جهت ارجاع دقیق پرونده ها به 
شعب تخصصی دیوان عالی کشور در دسته بندی های شعب حقوقی، کیفری، 
خانواده، مواد مخدر، شعب اعاده دادرسی، حل اختلاف، تجمیع و احاله داریم، 
به گونه ای عمل خواهد شد که زمان رسیدگی به پرونده ها در شعب دیوان عالی 

کشور براساس برنامه ریزی انجام شده کاهش می  یابد.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام محمدجعفر منتظری رئیس دیوان عالی کشور در 
آغاز جلسه شورای معاونین با تبریک آغاز امامت حضرت، ولی عصر )عجل الله 
تعالی فرجه الشریف( و اعیاد پیش رو در ماه ربیع الاول با بیان روایتی از پیامبر 
اکــرم )ص( گفت: »مَنْ ماتَ وَلمَْ یعَْــرِفْ إمامَ زَمانهِِ ماتَ مَیْتَةً جاهِلیَِّةً« به این 
معنا که هر فردی که بمیرد در حالی که امام زمانش را نشناخته باشد به مرگ 

جاهلی مرده است. 
رئیس دیوان عالی کشــور در ادامه افزود: در عصر غیبت امام زمان )عجل الله 
تعالی فرجه الشــریف( همه ما وظیفه داریم با تبعیت از، ولی فقیه در تقویت 
نظام اسلامی بکوشیم و با خدمت بی منت به مردم عزیز قدردان نظام جمهوری 
اسلامی باشیم و از خداوند متعال بخواهیم تا به همه ما توفیق عنایت فرماید در 

عصر غیبت به وظایف خود عمل کنیم و تکلیف گرا باشیم.
وی با اشاره به حساســیت و ماهیت کار واحد کارشناسان قضایی دیوان عالی 
کشور در رســیدگی دقیق به تنظیم فرم  های مربوطه جهت ارائه پرونده  ها به 
معاونت قضایی در امر ارجاع عنوان کرد: کارشناســان دبیرخانه و واحد ارجاع، 
کار خطیر و حساسی را برعهده داشته و از زحمات همکاران این مجموعه تقدیر 
و تشکر دارم، اما لازم است در ارجاع پرونده ها نهایت دقت به کار گرفته شود و 
اگر خدای ناکرده تخلفی در این خصوص صورت گیرد با جدیتّ برخورد شود.

حجت الاســلام والمسلمین منتظری افزود: با تمهیداتی که جهت ارجاع دقیق 
پرونده ها به شــعب تخصصی دیوان عالی کشــور در دســته بندی های شعب 
حقوقــی، کیفری، خانواده، مواد مخدر، شــعب اعاده دادرســی، حل اختلاف، 
تجمیع و احاله داریم، به گونه ای عمل خواهد شد که زمان رسیدگی به پرونده 
ها در شعب دیوان عالی کشور براساس برنامه  ریزی انجام شده کاهش می  یابد.

رئیس دیوان عالی کشور با اشاره به برنامه  های عملیاتی سال جاری این مجموعه 
عالی قضایی بیان داشت: معاونین باید برنامه محور عمل کنند و مجموعه  های 
تحت مدیریت، برنامه  های نیمه  اول سال جاری را بررسی و آسیب شناسی کنند 
که تاکنون چند درصد پیشرفت در اجرای برنامه  های عملیاتی داشته  ایم و موانع 

اجرای برخی برنامه  ها احصی و در راستای رفع آن تدبیر لازم صورت گیرد.

عدلیه

انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور:
باید از آرا و دیدگاه نمایندگان 

در تدوین لایحه استفاده کرد
مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور با اشاره به ارائه 
طرح توسط نمایندگان در برخی از موضوعات اظهار داشت: 
ارائه طرح حق نمایندگان است و در مسائلی که مورد نیاز 
جامعه بوده و به درستی تدوین شود، قطعا دولت هم از آن 
استقبال و حمایت خواهد کرد. اما اینکه لایحه محوری در 
مجلس ارجح و حفظ شود، ارزشمند و خواسته دولت است.
به گزارش جماران؛ معاون حقوقی رئیس جمهور ارجحیت 
دادن لوایح نســبت به طرح ها را خواسته دولت از مجلس 
دانست و گفت: البته دولت از طرح هایی که مورد نیاز جامعه 
بوده و به درستی تدوین شوند، استقبال و حمایت خواهد 
کرد. حجت الاسلام مجید انصاری روز شنبه در گفت وگو 
با ایرنا در پاســخ به این ســوال که مجلــس دوازدهم چه 
رویکردی را بهتر است درخصوص بررسی طرح ها و لوایح در 
دستور کار خود قرار دهد، گفت: با طراحی و ابتکار معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری و ارتباط خوبی که این معاونت با 
هیات رئیسه و رئیس مجلس شورای اسلامی دارد، تلاش 
خواهد کرد در نشســت مشترک و کارگروهی که با حضور 
مرکز پژوهش هــای مجلس، بخش تنقیح قوانین، معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری و سایر نهادهای مرتبط تشکیل 

می شود، نیازسنجی در این حوزه احصاء شود.
معــاون حقوقی رئیــس جمهور افزود: وقتــی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی طرحی را نوشته و امضا می کنند، به 
دلیل نیازی است که در آن حوزه احساس می شود، اما این 
امکان وجود دارد که در این مســیر، قانون در ارتباط با آن 
طرح وجود داشته و نیازی به ارائه طرح در آن حوزه نیست.
وی ادامــه داد: همچنین این احتمــال وجود دارد که این 
طرح از نظر قانونی دارای مشکلاتی بوده که باید در این باره 
دولت لایحه ارائه دهد. اما اگر در نهایت به این جمع بندی 
رســیدیم که تصویب قانون درباره آن موضوع خاص نیاز 
است، در نهایت از نمایندگان مجلس می خواهیم همکاری 
کرده تا دولت فرآیند تهیه لایحه در آن موضوع را با سرعت 
انجام دهد. انصاری با بیان اینکه یکی از دلایل طرح نویسی 
از ســوی نمایندگان در برخی از موضوعات، کندی تدوین 
لایحه از ســوی دولت اســت، گفت: بایــد از آرا و دیدگاه 
نمایندگان در تدوین لایحه استفاده کرد و خواسته آنها را 
در لایحه مورد توجه قرار داد که این شرایط سبب خواهد 
شــد سایر لوایح با سرعت بیشــتری تدوین شده و رفت و 
برگشت کمتری درباره طرح ها و لوایح بین شورای نگهبان 
و مجلس و در نهایت مجمع تشخیص مصلحت نظام شکل 
بگیرد. معاون حقوقی رئیس جمهور با اشــاره به ارائه طرح 
توســط نمایندگان در برخی از موضوعات اظهار داشــت: 
ارائه طرح حق نمایندگان است و در مسائلی که مورد نیاز 
جامعه بوده و به درستی تدوین شود، قطعا دولت هم از آن 
استقبال و حمایت خواهد کرد. اما اینکه لایحه محوری در 
مجلس ارجح و حفظ شود، ارزشمند و خواسته دولت است.
وی یادآور شد: در مواردی که نمایندگان طرح ارزشمندی 
ارائه دهند به رغم وجود بار مالی، قطعا دولت حمایت مالی 
لازم را انجــام خواهد داد و این رویه در تعامل بین مجلس 
و دولت شــکل خواهد گرفت. انصاری با اشاره به ۹۰ هزار 
مقرره تنقیح نشــده که معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
تنقیح آن را پیگیری می کند، خاطرنشان کرد: از این میزان 
۲۰ هزار مقرره تنقیح شــدند که ۲۷ درصد آن قابل اجرا و 
مابقی منسوخ و حذف شــدند. همچنین بررسی ۲۰ هزار 
مقرره دیگر در دستور کار معاون حقوقی ریاست جمهوری 
ریاســت و امیدواریم در کوتاه ترین زمان ممکن این میزان 

را تنقیح کنیم.

دیوان محاسبات:
۸۱ میلیون ایرانی 

در سال گذشته یارانه گرفتند
دیوان محاسبات کل کشور اعلام کرد: بر اساس یافته های 
این نهاد در ســال گذشــته ۸۱ میلیون نفــر ایرانی یارانه 

دریافت کرده اند.
به گزارش ایلنا از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
دیوان محاســبات کشور، یافته های این نهاد نظارتی نشان 
می دهد در ســال ۱۴۰۲، حدود ۸۱ میلیون ایرانی یارانه 
دریافت کرده اند؛ همچنین ۱۶۰ هزار و ۲۰ نفر از فهرست 
یارانه بگیران حذف شدند و تعداد ۲ میلیون و ۲۲۸ هزار و 
۵۲۷ نفر توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 

متقاضیان جدید، مشمول دریافت یارانه شده اند.
بر اساس این گزارش، با توجه به عدم ارسال برخط اطلاعات 
توسط ۵۱ دستگاه و عدم ارسال هیچگونه اطلاعات از سوی 
۳ دســتگاه و همچنین نقصان اطلاعات ارائه  شده توسط 
دســتگاه های اجرایی، امکان استحقاق سنجی متقاضیان 
جهت دهک بندی، با بهره برداری از شــاخص های دقیق، 

هدفمند و اثربخش فراهم نیست.
ایــن نهاد نظارتــی ضمن تاکید بر اجــرای دقیق قانون و 
رسیدگی به تخلفات، اعلام کرد که دستگاه ها باید در جهت 
برقراری عدالت اجتماعی و شفافیت، اقدامات لازم در جهت 

ارسال اطلاعات دقیق و کامل را انجام بدهند.

نماینده ادوار مجلس:
امید در دل مردم اهل سنت 

زنده شده است
نماینده ادوار مجلس گفت: دو انتصاب اهل سنت در دولت 

امید را در دل مردم اهل سنت زنده کرده است.
عبدالناصر درخشــان، نماینده ادوار مجلس، در خصوص 
وعده مسعود پزشــکیان در بکارگیری همه اقوام از جمله 
اهل سنت در بدنه دولت چهاردهم به منیبان گفت: اول از 
همه باید بگویم که هیچ کس در کشور نباید روی به تفکیک 
اهل تشیع با اهل سنت بیاورد زیرا همه ایرانی هستیم و آن 
مولفه ای که در انتخاب مدیر باید تاثیرگذار باشد توانمندی 

و لیاقت است.
او افزود: پزشــکیان در دوران تبلیغات به صورت پررنگ از 
قومیت ها و اهل سنت گفت و اینکه این قشر آن طور که باید 
و شاید دیده نشدند و این صحبت ها احتمالاً اعتقاد قلبی او 
بود. وقتی می گوییم این قشر دیده نشدند یعنی توانمندی 

بوده است اما در بکارگیری این افراد کم لطفی شده است.
درخشان تصریح کرد: پزشکیان، عبدالکریم حسین زاده را 
بــه عنوان معاون خود برگزیــد و از طرفی وزیر علوم هم، 
محمدنبی شــهیکی را به عنوان معاون خود انتخاب کرد 
که این دو عزیز از جامعه اهل سنت کشور هستند این دو 

انتصاب امید را در دل مردم اهل سنت زنده کرده است.
نماینده ســابق ایرانشهر اظهار کرد: محمدنبی شهیکی در 
رشــته تحصیلی خودش یکی از سرآمدان ایران است و او 
را فردی توانمند می دانم. حال درســت نیست که بگوییم 
اگر او قبلًا به کار گرفته نشده است به خاطر سنی بودن او 
بوده و الان هم که معاون وزیر شده به خاطر این است که 
از جامعه اهل سنت است. باید عقلانیتی در کار باشد که از 

همه ظرفیت و توانمندی کشور بهره برده شود.

رویداد

مجلس

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: 
موضوع حصــر یک مســأله دیرینه 
سیاسی در کشور ماســت و رفع آن 
می تواند نشانه ای از انعطاف و هم گرایی 
به  می تواند  موضوع  این  باشــد.  ملی 
افزایش  و  اجتماعی  فاصله های  کاهش 
نهایت  اعتماد عمومی کمک کند و در 

به توسعه پایدار منجر شود.
غلامرضا ظریفیــان در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، درباره تاکید پزشکیان مبنی بازگشت 
اساتید و دانشجویان اخراجی به دانشگاه ها 
و حل مشکلات مردم به جای ایجاد پرونده 
بــرای آنهــا و ابنکه ایــن صحبت ها چقدر 
می تواند در راســتای وفاق ملی امیدبخش 
باشــد، گفت: بدون شک، جامعه دانشگاهی 
مــا، که بخــش فعالی از جامعه اســت، در 
بسیاری از مواقع به شکل ناعادلانه ای مورد 
برخورد قرار می گیرد. این در حالی است که 
ما می دانیم این بخش از جامعه و کنشگری 
سیاسی آن، نقش مؤثری در انتخابات دارد. 

اقداماتی که انجام شــده، می تواند  طبیعتاً 
از برخوردهای نادرســت با این جامعه فعال 
جلوگیــری کنــد و امیــدواری را در میان 
کسانی که انتقاد جدی به برخورد با هرگونه 
کنشــگری سیاســی دارند، تقویــت کند. 
همچنین، رفع موانع از ســر راه این بخش، 
نیز سبب کمک به تقویت سرمایه اجتماعی 
و اعتماد به دولت و در نهایت منجر به وفاق 

ملی می شود.
وی در پاسخ به این سوال، با توجه به صدور 
احــکام تعلیقی برای برخی دانشــجویان و 
اســاتید صادر شــده و بازگشــت آنان به 
دانشــگاه، چه اقداماتی لازم است تا اساتید 
دانشگاه و دانشجویان فرصت بیشتری برای 
بیان انتقادات خود داشــته باشــند، گفت: 
دانشگاه به عنوان یک نهاد پرسشگر شناخته 
می شود. باید این پرسشگری را به رسمیت 
بشناسیم. دانشگاه ها همواره نقش مهمی در 
دفاع از حقوق جامعه داشــته اند و در تاریخ 
کشــور ما نیز همواره در مســائل اساسی و 

بنیادین فعــال بوده اند. نقش دانشــجو در 
جامعه سازی و کنشــگری اجتماعی بسیار 
حائز اهمیت است. دانشــجو باید بتواند در 
دانشگاه تمرین کند تا فردا که استاد یا مدیر 
شــد، تنها با یک نگاه تک بعدی به مسائل 

ننگرد.
ایــن گفت وگو نشــان دهنده اهمیت نقش 
دانشــگاه در وفاق ملی و توسعه کشور است 
و ضرورت توجه به گشــایش های سیاسی و 

اجتماعی را بیشتر نمایان می کند.
ظریفیان تصریح کرد: همواره دانشــگاه به 
عنــوان یکی از معتبرتریــن نهادهای مورد 
اعتماد جامعه در رصــد آمارهای جهانی و 

داخلی شناخته می شود. 
بنابراین، زمانی که دانشــگاه نسبت به یک 
مســئله حساسیت نشــان داده و آن را نقد 
می کند، اهمیــت آن دوچندان می شــود. 
رهبــری نیز سال هاســت بر کرســی های 
آزاداندیشی تأکید دارند؛ چرا که اگر دانشگاه 
بر آزاداندیشــی تکیه نکند، در کجا باید این 

اصل را مورد توجه قرار دهد؟
این فعال سیاسی افزود: بنابراین اگر دانشگاه 
بتواند نقش خود را در تولید دانش، توســعه 
ملی، توسعه علمی و همچنین در زمینه های 
فرهنگی، اجتماعی و سیاســی به رسمیت 
بشناســد و به خوبی ایفا کنــد، می تواند به 
وفاق ملی کمک کرده و در رفع شــکاف ها، 
مشــکلات و ناکارآمدی ها مؤثر باشــد. این 
سرمایه اجتماعی نباید به حاشیه رانده شود 
و باید اجازه داده شود که نقش ملی خود را 
که پیش از انقلاب و پــس از آن ایفا کرده 

است، به خوبی انجام دهد.
ظریفیان در پاســخ به این سوال که علاوه 
بر ایجاد گشــایش هایی در حوزه اقتصادی 
و فرهنگی و اجتماعی، چه گشــایش هایی 
در حوزه سیاســی لازم است، گفت: طبیعتاً 
اولویت اول ما مســائل اقتصادی اســت و 
تغییــرات جــدی در این زمینــه نیازمند 
گســترش روابط منطقی و معقول با جهان 
است. برای این منظور، باید دیپلماسی فعالی 
داشته باشــیم تا بتوانیم در بخش اقتصادی 
گشایش های جدی ایجاد کنیم. نسل جوان 
ما بســیار فعال بوده و خواســته هایش با ما 
متفاوت شده است. به همین دلیل، مسائل 
مربوط به فضای مجازی و فیلترینگ نیز از 
اولویت های مهمی هســتند که باید به آنها 
توجه شــود. در عین حــال تقویت جامعه 
مدنی و احزاب، از دیگر اولویت هاست؛ هرچه 
جامعه مدنی تقویت شود، دولت هم می تواند 

بهتر به اهداف خود برسد.
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که 
آیــا می توانیم انتظار بــرای رفع حصر را به 
عنوان یکی از گشایش های سیاسی مدنظر 
داشــته باشــیم، گفت: موضوع حصر یک 
مسأله دیرینه سیاسی در کشور ماست و رفع 
آن می تواند نشانه ای از انعطاف و هم گرایی 

ملی باشد.
کاهــش  بــه  می توانــد  موضــوع  ایــن 
فاصله هــای اجتماعــی و افزایــش اعتماد 
 عمومــی کمــک کنــد و در نهایــت بــه 

توسعه پایدار منجر شود.

یک کارشــناس علوم قرآنی، توجه به 
زندگی عاطفی حضــرت محمد )ص( و 
حضرت خدیجه )س( را الگویی از سبک 
زندگی درست و سالم و انتخاب درست 
بدون در نظر گرفتن جایگاه اقتصادی و 

اجتماعی را نکته ای آموزنده دانست.
حجت الاســلام والمســلمین هادی سروش 
در گفت وگــو با میزان درباره ســالروز ازدواج 
حضــرت محمــد )ص( و حضــرت خدیجه 
)س( گفت: رســول اکرم )ص( به عنوان الگو 
و شخصیتی جاودانه برای مسلمانان شناخته 
می شــود. ســبک زندگی ایــن دو بزرگوار 
درس های ارزشــمند از یک زندگی موفق را 

مطرح می کند.
وی ادامه داد: نگاهی به روند زندگی حضرت 
محمد )ص( نشــان می دهد که باید ســیر 
زندگی ایشــان در زمان زندگــی با حضرت 
خدیجه )س( را به سه بخش تقسیم کرد؛ در 
ابتدا به شــخصیت و جایگاه حضرت خدیجه 
)س( بایــد پرداخت، این بانــوی بزرگوار در 
زمان خود جایگاهی ویژه در جامعه داشــت، 
زیــرا به عنوان یک تاجــر در منطقه حجاز و 
شــام فعالیت می کرد. توانمندی او در عرصه 
اقتصادی و اجتماعی قابل توجه بود و به عنوان 

بازرگانی توانمند شناخته می شد.
سروش شــرایط زنان در شــبه جزیره عرب 
را مورد بررســی قرار داد و افــزود: زمانی که 

حضرت خدیجه )س( به عنوان یک شخصیت 
ویژه شــناخته می شــد، زن در جزیره العرب 
جایگاهی نداشــت، در عین حال باید در نظر 
داشت که شخصیت حضرت خدیجه )س( را 

نمی توان در چهارچوب خانه در نظر گرفت.
وی تاکیــد کــرد: حضرت خدیجــه )س( با 
توجه به جایگاه اجتماعــی و اقتصادی خود 
خواستگاری حضرت محمد )ص( را پذیرفت 
و مطابق با معیار های پسندیده جواب مثبت 
بــه آن داد. نکته دیگر اینکه پیامبر اســلام 
)ص( اگرچه از نظر مالی جایگاهی در جامعه 
نداشت، اما شناخت حضرت خدیجه )س( از 
این شخصیت سبب شد تا پیوند مبارکی بین 
آن ها شــکل گیرد. طی روند زندگی مشترک 
حضــرت خدیجه با تمام اعتبــار اجتماعی و 
اقتصادی تمام دارایــی اش را در اختیار خاتم 
النبیین )ع( قرار داد و ایشــان نیز این دارایی 
را در مســیر رشد و توسعه و گسترش اسلام 

به کار گرفتند.
این کارشــناس علم قرآنی به زندگی حضرت 
محمد )ص( و حضرت خدیجه )س( اشاره و 
بیان کرد: دوران زندگی پیامبر اســلام )ص( 
و حضرت خدیجه )س( دورانی بسیار شیرین 
است. اگرچه دشواری های مسیر راهنمایی و 
بعثت خاتم النبیین )ص( مشکلاتی را ایجاد 
کرد، امــا در نهایت زمانی که حضرت محمد 
)ص( در کنار حضرت خدیجه )س( بود هرگز 

ازدواج دیگــری نکرد و در عین حال حرمتی 
که حضرت محمد )ص( برای حضرت خدیجه 
)س( در نظر داشتند تا پایان عمر مبارکشان 
ادامه داشــت. در یکی از روایت های تاریخی 
آمده اســت که حضرت محمــد )ص( پس 
از هجــرت به تعدادی از بانــوان که به دیدار 
ایشان آمده بودند، احترام خاص می گذاشت 
و هنگامی که از وی درباره این احترام ســوال 
شد، ایشان در پاسخ فرمودند: که این افراد از 
دوستان حضرت خدیجه )ص( بودند و من به 
احترام این بانو با دوستان وی با کرامت ویژه 

برخورد کردم.
ســروش به اختلاف دیدگاه های پیامبر )ص( 
و برخی دیگر از همسران ایشان اشاره و بیان 
کرد: در آیات سوره تحریم به خوبی به فاصله 
دیدگاه های زنان حضرت محمد )ص( بعد از 
وفات حضرت خدیجه )س( پرداخته شــده 
است. شادی، روشنایی و عواطف بلند انسانی 
کــه بین خاتم الانبیا )ص( و حضرت خدیجه 
)س( وجود داشــت، دورانی خاص از زندگی 

را برای حضرت محمد )ص( شکل داده بود.
وی بــه تربیــت حضرت فاطمــه زهرا )س( 
توســط حضرت خدیجه )س( اشاره و تاکید 
کرد: رویکرد حضرت خدیجه )ص( در مراحل 
مختلف زندگی ایشــان نکاتی است که باید 
به آن توجه داشــت به عنــوان مثال تربیت 
حضرت فاطمه زهرا )س( دربهترین ســطح 

نشــان دهنده توان این بانوی بزرگ اســت. 
همچنین احساس عاطفی که حضرت خدیجه 
)س( نسبت به حضرت محمد )ص( داشتند 
را می توان در سبک زندگی حضرت زهرا )س( 
انعکاسش را مشاهده کرد. این مهم در دنیای 
امروز کــه عواطف تعریف متفاوتی پیدا کرده 

قابل تامل است.
این کارشناس علوم قرآنی به بخشی دیگری 
از زندگی حضرت خدیجه )س( اشاره و بیان 
کرد: رفتار پیامبر اســلام )ص( نشان دهنده 
عظمت  ام المومنین )ص( بود. هنگامی که نام 
حضرت خدیجه )س( برده می شــد، چشمان 
مبارک حضرت خاتــم النبیین )ص( مملو از 
اشک می شد و از ایشان با احترام و ارادت ویژه 
یاد می کردند. در روایتی از پیامبر اسلام )ص(، 
سرور زنان جهان خدیجه )س(، فاطمه )س(، 
مریم و آسیه معرفی شده اند. همچنین پیامبر 
)ص(، خدیجه )س( را مانند آســیه و مریم از 
زنــان کامل در جهان و نیــز از بهترین زنان 

معرفی کرده است.
ســروش تصریح کرد: ابتدای آشنایی، مسیر 
زندگی و انتهای زندگی مشترک بین حضرت 
محمد )ص( و حضرت خدیجه )ص( سراسر 
درس هایــی اســت از زندگــی و الگو هایی 
ارزشمند، برای کسانی که می خواهند زندگی 
خود را بر پایه مسیر درست انسانی برنامه ریزی 

کنند و یا در ابتدای مسیر زندگی قرار دارند.

FATF  از جمله محورهای پرحاشــیه 
ریاســت  انتخابــات  مناظــرات  در 
جمهــوری چهاردهم بود، موضوعی که 
با افشــاگری های مصطفی پورمحمدی 
درباره گروکشــی های سیاسی جلیلی 
در این پرونــده، تبدیل به موضوع داغ 

محافل سیاسی شد.
اما تندروهــا و رقبای انتخاباتی پزشــکیان 
بازهم کارشکنی در مسیر این پرونده را ادامه 
خواهند داد یا دولت چهاردهم قادر به تعیین 
تکلیف نهایی این پرونده مســکوت مانده در 

مجمع تشخیص است؟
ســیدمحمد صدر، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام در گفتگو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین در پاسخ به این سوال می گوید » 
همه چیز به خود پزشــکیان و دولت بستگی 
دارد، بــه این ترتیب که اگــر این موضوع را 
به صورت جدی پیگیــری کنند، با توجه به 
هماهنگی های رئیس جمهور با رهبری، این 

موارد حل می شوند.«
در ادامه گفتگوی خبرآنلاین با محمد صدر، 
عضــو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام را 

می خوانید:
***

مهمی  پرونده های  جمله  از  صدر!  آقای 
که دولت جدید باید به آنها رســیدگی 
کند بحث مذاکرات رفع تحریم و تعیین 
تکلیف پرونده FATF هســت، پیش 
بینی شــما از هر دو پرونده چیست با 
پرونده  ایــن دو  رابطه  اینکه  به  توجه 

تنگاتنگ است.
فکر می کنم برای حل مشکلات کشور حتما 
این دو پرونده باید فعال شــوند و به صورت 
جدی پیگیری شوند. منتها چه بسا در برخی 

موارد FATF مهمتر باشــد چراکه اگر حتی 
تحریم ها رفع شوند ولی FATF حل نشود، 
مجدداً مبادلات بانکی و خارجی ما و در واقع 
ارتباطات اقتصادی خارجی همچنان با مشکل 

مواجه می شود.
بنابراین فکر می کنم با توجه به اینکه دولت 
جدید این قضایــا را می داند، هر دو را پیش 
می برد و و امیدوار هستیم که به سمت حل 

مشکلات اقتصادی کشور حرکت کنیم.
در ایام انتخابات گفته شد برخی افراد در 
مجمع تشخیص بخاطر رقابت های حزبی 
و جناجی اجازه تصویب این لایحه را در 
دولت روحانی ندادند، ممکن است چنین 
ایجاد  ایــن دولت  بازهم در  را  فضایی 

کنند؟
فکــر می کنم اگــر دولت به صــورت جدی 
بخواهد این مسئله در مجمع تشخیص حل 

می شود.آن مسئله خیلی اهمیت ندارد.
یعنی سنگ اندازی و مانع تراشی برخی 

افراد...
همــه چیز به خود آقای پزشــکیان و دولت 
بســتگی دارد، بــه این ترتیب کــه اگر این 
موضوع را به صورت جــدی پیگیری کنند، 
با توجه به هماهنگی هــای رئیس جمهور با 
رهبری، این موارد حل می شوند چراکه فکر 
می کنم همه متوجه شدند آن روش هایی که 
در گذشته انجام می شــد، به هیچ وجه حل 
کننده مشکلات کشور نیستند و در واقع باید 
تغییر روشــی مخصوصا در سیاست خارجی 
و تعاملات بین المللی ایجاد شــود که به نظر 

می رسد این کار انجام می شود.
به نظر شما با توجه به تاکید رهبری بر 
همکاری با دولت، فضای مطرح FATF و 

تصویب آن در شرایط فعلی مهیا است؟

حتماً. در دوره های مختلف همیشه دولت ها 
از مشــاورهای مهم رهبری بودند،در صورتی 
که پزشــکیان و دولت به این نتیجه رسیدند 
که برای حل مشــکلات کشور انجام این کار 
ضروری اســت و به عنوان مشاور این موارد 
را خدمت رهبری ببرند، فکر می کنم با توجه 
به همراهی هایی که رهبری با دولت دارند و 
حمایت هایی که انجام می دهند، این کار انجام 

شود.
نقش تیم دیپلماسی و اقتصادی در اقناع 
مخالفان این پرونده را چطور ارزیابی می 

کنید؟
 FATF بهرحال اینکار باید انجام شود، منتها
خیلی به وزارت امور خارجــه ارتباط ندارد، 
بلکه مربوط به وزارت اقتصاد و دارایی اســت 
کــه مذاکرات و اقداماتش را هــم آنها انجام 
می دهنــد و باز هــم آنها بایــد انجام دهند. 
منتها وزارت امور خارجه باید جو سیاســی 
خارجی مثبتی را درســت کند که زمینه آن 
کار هم فراهم شــود. در واقع مجموعه دولت 
باید همکاری کنند که بحث رفع تحریم ها و 

FATF حل شود.
دولت ســایه می تواند علیه تصمیمات 
دولت در ایــن پرونده های مهم اثرگذار 

باشد و کارشکنی کند؟
خیر، تاثیرگذار نیستند، در گذشته تبلیغ کرده 
بودند که نظر رهبری بر روی آنها است اما در 
جریان انتخابات همه چیز مشخص شد.فکر 
می کنم ماهیت تندروها، دولت سایه، چه در 
مجلس و جاهای مختلف به مرور مشخص و 
روشن می شود و فکر می کنم در مسیر رنگ 
باختن قرار دارند و طبیعتاً اثرگذاری کمتری 

خواهند داشت.
نکته پایانی اینکه با بررســی هایی که انجام 
دادم و تحلیلی که از شــرایط قبل از شروع 
انتخابــات اخیر دارم و به ویــژه اقداماتی که 
از ســوی حاکمیت و شورای نگهبان صورت 
گرفت و  پزشــکیان تایید صلاحیت شــد، 
مقداری مشــکلات گذشته را کنار گذاشتیم 
و به ســمتی می رویم که عقلانیت به صورت 
جدی در کل کشــور، حاکمیت و ارگان های 

مختلف حاکم می شود.

فعال سیاسی اصلاح طلب:

رفع حصر می تواند نشانه ای از همگرایی ملی باشد

حجت الاسلام سروش مطرح کرد

انتخاب همسر بدون توجه به جایگاه اقتصادی و اجتماعی

محمد صدر:

ماهیت »دولت سایه« و تندروها درحال روشن شدن است


